
 1

Protokół Nr I/06 
I sesji Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego, która odbyła się w dniu 
27 listopada 2006 r. w Świętokrzyskim Urzędzie Wojewódzkim w Kielcach 
w godz. od 10.00 do 14.30. 
 
Obradom przewodniczyli Radny Województwa Świętokrzyskiego -  
Wacław Berens i Przewodniczący Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego 
- Tadeusz Kowalczyk. 
 
Sesja odbyła się według następującego porządku obrad: 

1. Otwarcie I sesji Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego.  
2. Informacja Przewodniczącego Wojewódzkiej Komisji Wyborczej 

o wynikach wyborów do Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego oraz 
wręczenie radnym zaświadczeń. 

3. Stwierdzenie kworum. 
4. Złożenie ślubowania przez radnych Województwa Świętokrzyskiego. 
5. Wskazanie przez Przewodniczącego obrad dwóch sekretarzy spośród 

radnych. 
6. Przyjęcie porządku obrad I sesji Sejmiku. 
7. Wybór Przewodniczącego Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego. 

a) wybór Komisji Skrutacyjnej 
b) zgłoszenie kandydatów 
c) przeprowadzenie wyboru przez Komisję Skrutacyjną. 
d) ogłoszenie wyników głosowania 
e) podjęcie uchwały. 

8. Objęcie prowadzenia obrad przez Przewodniczącego Sejmiku. 
9. Wybór Wiceprzewodniczących Sejmiku. 

a) zgłoszenie kandydatów 
b) przeprowadzenie wyboru przez Komisję Skrutacyjną. 
c) ogłoszenie wyników głosowania 
d) podjęcie uchwały. 

10. Wybór Marszałka Województwa. 
a) zgłoszenie kandydatów 
b) przeprowadzenie wyboru przez Komisję Skrutacyjną. 
c) ogłoszenie wyników głosowania 
d) podjęcie uchwały. 

11.Wybór Wicemarszałka Województwa. 
a) zgłoszenie kandydatów 
b) przeprowadzenie wyboru przez Komisję Skrutacyjną. 
c) ogłoszenie wyników głosowania 
d) podjęcie uchwały. 

12. Wybór Członków Zarządu Województwa. 
a) zgłoszenie kandydatów 
b) przeprowadzenie wyboru przez Komisję Skrutacyjną. 
c) ogłoszenie wyników głosowania 
d) podjęcie uchwały. 
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13. Rozpatrzenie projektów uchwał w sprawie zmian w budżecie  
     województwa na 2006 r. (pięć projektów). 

a)    wystąpienie Marszałka Województwa 
b) dyskusja 
c) głosowanie 

14.Ustalenie terminu następnej sesji Sejmiku i  podanie proponowanego  
     porządku obrad. 
15. Zamknięcie obrad I sesji Sejmiku. 
 

Ad 1.  
Obrady I sesji Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego otworzył i poprowadził 
radny senior Wacław Berens, zgodnie z wymogami art. 21. ust. 6 ustawy 
o samorządzie województwa,  
 
Przewodniczący obrad podkreślił, że poczytuje sobie za zaszczyt, iż jest mu 
dane dokonać otwarcia pierwszej sesji nowo wybranego Sejmiku Województwa 
i poprowadzić jej obrady do czasu wyboru Przewodniczącego Sejmiku. 
Powitał radnych i pogratulował im wyboru.  
Powitał gości zaproszonych przybyłych na sesję Sejmiku: parlamentarzystów 
Ziemi Świętokrzyskiej, Przewodniczącego Wojewódzkiej Komisji Wyborczej 
i jej członków, Wojewodę Świętokrzyskiego, Zarząd Województwa 
Świętokrzyskiego, dyrektorów instytucji o wojewódzkim zasięgu działania, 
dyrektorów wojewódzkich samorządowych jednostek organizacyjnych, 
przedstawicieli lokalnych mediów i wszystkich obecnych na sali obrad (listy 
obecności radnych i gości zaproszonych stanowią załączniki nr 1, 2, 3, 4, 5, 6). 
 
W związku z tragedią, jaka miała miejsce w Rudzie Śląskiej,  Sejmik  uczcił 
chwilą ciszy pamięć górników, którzy zginęli w Kopalni „Halemba”.   
 
Ad 2.  
Przewodniczący obrad udzielił głosu panu Wojciechowi Arczyńskiemu -  
Przewodniczącemu Wojewódzkiej Komisji Wyborczej, który przedstawił 
„Informację o wynikach wyborów do Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego, 
które odbyły się w dniu 12 listopada 2006 r.” (informacja na piśmie stanowi 
załącznik nr 7 do protokołu).  
 
Następnie Pan Wojciech Arczyński dokonał wręczenia nowo wybranym 
radnym zaświadczeń o wyborze.   
 
Zaświadczenia odebrali: 

1. Barbara Duda 
2. Marzena Okła-Drewnowicz 
3. Alfreda Zawierucha-Rubak 



 3

4. Agnieszka Szlęk 
5. Józef Adamczak 
6. Józef Bąk 
7. Wacław Berens 
8. Andrzej Bętkowski 
9. Marek Bogusławski 
10.  Wojciech Borzęcki 
11.  Leszek Bugaj 
12.  Marek Gos 
13.  Józef Grabowski  
14.  Adam Jakubas 
15.  Marek Karczmarek 
16.  Jan Klamczyński 
17.  Sławomir Kopyciński 
18.  Tadeusz Kowalczyk 
19.  Janusz Koza 
20.  Józef Kwiecień 
21.  Marek Kwitek 
22.  Sławomir Marczewski 
23.  Bogusław Moskal 
24.  Andrzej Nowak 
25.  Marcin Perz 
26.  Jarosław Przygodzki 
27.  Grigor Szaginian 
28.  Franciszek Wołodźko 
29.  Zdzisław Wrzałka 
30.  Józef Żurek 

 
Ad 3.  
Przewodniczący obrad poinformował, iż zgodnie z brzmieniem art. 16 ust. 3  
ustawy o samorządzie województwa, ustawowy skład Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego stanowi  30 radnych. Obecność na sesji na liście obecności 
potwierdziło 30  radnych,  tym samym zachowane jest kworum wymagane do  
podejmowania prawomocnych uchwał.  
 
Ad 4.  
Przewodniczący obrad podkreślił, iż zgodnie z art. 22. ust. 1 ustawy o 
samorządzie województwa radny przed objęciem mandatu składa ślubowanie. 
Zapowiedział przystąpienie do przeprowadzenia ceremonii złożenia ślubowania 
przez nowo wybranych radnych.  
 
Przed rozpoczęciem aktu ślubowania o  głos poprosili radni: 
 



 4

Pan Edmund Kaczmarek, który  skierował do zebranych następujące słowa:  
„Szanowny Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Panie Marszałku! Szanowni 
Goście! 
„Wobec faktu obdarzenia mnie przez wspólnotę powiatu jędrzejowskiego 
godnością, zaszczytem pełnienia funkcji starosty jędrzejowskiego na następną 
kadencję, zgodnie z przepisami ordynacji wyborczej, zrzekam się mandatu do 
Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego. Jednocześnie chcę życzyć Państwu, 
aby w kadencji współpraca pomiędzy Sejmikiem, powiatami, gminami 
owocowała zrównoważonym rozwojem naszego jakże pięknego województwa. 
Wszelkiej pomyślności Państwu życzę.” Przekazał na ręce przewodniczącego 
obrad oświadczenie o zrzeczeniu się mandatu radnego województwa 
świętokrzyskiego. 
 
Pan Jan Klamczyński, który  skierował do zebranych następujące słowa: 
„Szanowny Panie Przewodniczący! Szanowny Panie Marszałku! Szanowni 
Radni! Szanowni Goście! 
Ja także  w związku z wyborem na wójta gminy Szydłów, zrzekam się funkcji  
radnego w  Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego. Chcę zapewnić tutaj 
wszystkich, że dalej będę służył, pracował na rzecz Ziemi Świętokrzyskiej, na 
rzecz promocji i jej rozwoju i  na pewno z wieloma z Państwa będziemy 
współpracować”. Przekazał na ręce przewodniczącego obrad oświadczenie 
o zrzeczeniu się mandatu radnego województwa świętokrzyskiego. 
 
Przewodniczący obrad przystąpił do przeprowadzenia aktu ślubowania. 
Podkreślił, iż uroczystość chwili uświetnia Sztandar Województwa 
Świętokrzyskiego. Zapowiedział, iż odczyta rotę ślubowania, a wyczytani 
kolejno z listy obecności radni złożą ślubowanie poprzez wypowiedzenie słowa: 
„Ślubuję”, lub słów „Ślubuję. Tak mi dopomóż Bóg”.  
Poprosił obecnych o powstanie. 
Odczytał treść roty: 
„Uroczyście ślubuję rzetelnie i sumiennie wykonywać obowiązki wobec Narodu 
Polskiego, strzec suwerenności i interesów Państwa Polskiego, czynić wszystko 
dla pomyślności Ojczyzny, wspólnoty samorządowej województwa i dobra 
obywateli, przestrzegać Konstytucji i innych praw Rzeczypospolitej Polskiej”. 
Aktu ślubowania dopełnili: 
Radny Józef Adamczak, który wypowiedział słowo „Ślubuję” 
Radny Józef Bąk,  który wypowiedział słowo „Ślubuję” 
Radny Wacław Berens, który wypowiedział słowo „Ślubuję”, 
Radny Andrzej Bętkowski, który wypowiedział słowa „Ślubuję, tak mi 
dopomóż Bóg” 
Radny Marek Bogusławski, który wypowiedział słowa „Ślubuję, tak mi 
dopomóż Bóg” 
Radny Wojciech Borzęcki, który wypowiedział słowo „Ślubuję”, 
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Radny Leszek Bugaj, który wypowiedział słowa „Ślubuję, tak mi dopomóż 
Bóg”, 
Radna Barbara Duda, która wypowiedziała słowa „Ślubuję, tak mi dopomóż 
Bóg”, 
Radny Marek Gos, który wypowiedział słowa „Ślubuję, tak mi dopomóż Bóg”, 
Radny Józef Grabowski, który wypowiedział słowo „Ślubuję” 
Radny Adam Jarubas, który wypowiedział słowa „Ślubuję, tak mi dopomóż 
Bóg”, 
Radny Sławomir Kopyciński, który wypowiedział słowo „Ślubuję” 
Radny Tadeusz Kowalczyk, który wypowiedział słowa „Ślubuję, tak mi 
dopomóż Bóg”, 
Radny Janusz Koza, który wypowiedział słowa „Ślubuję, tak mi dopomóż Bóg”, 
Radny Józef Kwiecień, który wypowiedział słowa „Ślubuję, tak mi dopomóż 
Bóg”, 
Radny Marek Kwitek, który wypowiedział słowa „Ślubuję, tak mi dopomóż 
Bóg”, 
Radny Sławomir Marczewski, który wypowiedział słowo „Ślubuję” 
Radny Bogusław Moskal, który wypowiedział słowa „Ślubuję, tak mi dopomóż 
Bóg”, 
Radny Andrzej Nowak, który wypowiedział słowo „Ślubuję” 
Radna Marzena Okła – Drewnowicz, która wypowiedziała słowa „Ślubuję, tak 
mi dopomóż Bóg”,  
Radny Marcin Perz, który wypowiedział słowa „Ślubuję, tak mi dopomóż Bóg”, 
Radny Jarosław Przygodzki, który wypowiedział słowa „Ślubuję, tak mi 
dopomóż Bóg”, 
Radny Grigor Szaginian, który wypowiedział słowa „Ślubuję, tak mi dopomóż 
Bóg”, 
Radna Agnieszka Szlęk, który wypowiedziała słowa „Ślubuję, tak mi dopomóż 
Bóg”, 
Radny Franciszek Wołodźko, który wypowiedział słowo „Ślubuję”, 
Radny Zdzisław Wrzałka, który wypowiedział słowa „Ślubuję, tak mi dopomóż 
Bóg”, 
Radna Alfreda Zawierucha – Rubak, która wypowiedziała słowa „Ślubuję, tak 
mi dopomóż Bóg”, 
Radny Józef Żurek, który wypowiedział słowa „Ślubuję, tak mi dopomóż Bóg”. 
 
Przewodniczący obrad pogratulował Radnym Województwa Świętokrzyskiego 
objęcia mandatu. 
 
Ad 5.  
Przewodniczący obrad wskazał sekretarzy obrad w osobach Józefa 
Adamczaka i Józefa Bąka (zgodnie z kolejnością umieszczenia radnych na 
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liście obecności). Poprosił sekretarzy obrad o zajęcie miejsca przy stole 
prezydialnym. 
 
Ad 6. 
Przewodniczący obrad poinformował, iż zgodnie z „Zasadami 
przeprowadzenia pierwszej sesji” radni przystępują do przyjęcia porządku obrad 
pierwszej sesji.  
Proponowany porządek obrad radni otrzymali wraz z zaproszeniem na sesję 
(załącznik nr 8). 
 
Zapytał, czy  radni chcieliby zgłosić wnioski o zmianę porządku obrad sesji? 
 
Radny Adam Jarubas, w związku z zakończeniem żmudnego procesu 
konsultacji politycznych zmierzających do stworzenia większości w Sejmiku, 
uwieńczonego podpisaniem porozumienia, złożył  formalny wniosek 
o rozszerzenie porządku obrad I sesji o punkt dotyczący wyboru 
wiceprzewodniczących Sejmiku, marszałka województwa, wicemarszałka 
województwa i  członków Zarządu Województwa.    
 
Dalszych propozycji nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący obrad poddał wniosek pod głosowanie. Zapytał, kto z radnych 
opowiada się za przyjęciem wniosku zgłoszonego przez radnego Adama 
Jarubasa, kto jest przeciwny, kto wstrzymał się od głosowania? 
Wniosek został przyjęty przez Sejmik jednogłośnie,  28 głosami „za”. 
 
Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie porządek obrad sesji wraz 
z przyjętym wcześniej wnioskiem. Zapytał, kto z Państwa radnych jest za  
przyjęciem porządku obrad sesji, kto jest przeciwny, kto wstrzymał się od 
głosu? Stwierdził, iż porządek obrad sesji został przez Sejmik przyjęty 
jednogłośnie.  
 
Ad 7. 
Przewodniczący obrad oznajmił, iż zgodnie z art. 20 ust. 1 ustawy 
o samorządzie województwa, sejmik wybiera ze swego grona przewodniczącego 
sejmiku bezwzględną większością głosów, w obecności co najmniej połowy 
ustawowego składu sejmiku, w głosowaniu tajnym, a szczegółowe zasady 
wyboru przewodniczącego sejmiku określa ordynacja wyborcza w sprawie 
wyboru Przewodniczącego Sejmiku, Wiceprzewodniczącego Sejmiku oraz 
Zarządu Województwa Świętokrzyskiego stanowiąca załącznik nr 3 do Statutu 
Województwa Świętokrzyskiego. Dokument ten radni otrzymali wraz z 
zaproszeniem na sesję.    
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Poinformował, iż zgodnie z  §1 ww. Ordynacji w celu przeprowadzenia wyboru 
radni powołują trzyosobową Komisję Skrutacyjną spośród radnych Sejmiku. 
Wybór członków Komisji odbywa się łącznie. Poprosił o zgłoszenie 
kandydatów na członków Komisji Skrutacyjnej. 
 
Do składu Komisji Skrutacyjnej zostali zgłoszeni następujący kandydaci: 
1. Radny Leszek Bugaj 
2. Radny Sławomir Marczewski 
3. Radny Bogusław Moskal 
4. Radna Alfreda Zawierucha-Rubak 
  
Wobec braku dalszych kandydatów, przewodniczący obrad stwierdził 
zamknięcie listy. 
Kolejno zapytał kandydatów, czy wyrażają zgodę na pracę w Komisji 
Skrutacyjnej? 
Wszyscy kandydaci wyrazili zgodę. 
Nadmienił, iż zgodnie z treścią Ordynacji, w skład  Komisji Skrutacyjnej 
wchodzi 3 członków, wybranych spośród radnych.   
 
W związku  z większą liczbą zgłoszeń, przewodniczący obrad poddał pod 
głosowanie zgłoszone kolejno kandydatury.    
 
1. Radny Leszek Bugaj uzyskał 26 głosów, 
2. Radny Sławomir Marczewski uzyskał 16 głosów  
3. Radny Bogusław Moskal uzyskał 9 głosów 
4. Radna Alfreda Zawierucha – Rubak uzyskała 15 głosów. 
 
W związku z wynikami głosowania Przewodniczący obrad zapytał, kto z 
radnych opowiada się za wyborem Komisji Skrutacyjnej w składzie Leszek 
Bugaj, Sławomir Marczewski, Alfreda Zawierucha – Rubak, kto jest przeciwny, 
kto wstrzymał się do głosowania? 
 
Przewodniczący obrad stwierdził, iż za powołaniem Komisji w ww. składzie 
głosowało 24 radnych. Poprosił członków Komisji o dokonanie wyboru 
Przewodniczącego (zaznaczył, iż do dyspozycji Komisji jest zarezerwowana 
sala nr 13). 
 
Przewodniczący obrad poprosił o  zgłaszanie i przedstawienie kandydatów 
na Przewodniczącego Sejmiku.  
 
Radny Adam Jarubas, jako Przewodniczący Klubu Radnych PSL przedstawił 
pod rozwagę Sejmiku wniosek o wybór na Przewodniczącego Sejmiku  radnego 
Tadeusza Kowalczyka. Podkreślił, iż „znaczna część Państwa radnych kolegę 
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Kowalczyka zna bardzo dobrze - był radnym województwa dwóch kadencji, 
uprzednio posłem na Sejm RP, jest człowiekiem otwartym, życzliwym, 
komunikatywnym, o wysokiej kulturze”. 
      
Przewodniczący obrad zapytał, czy  radny Tadeusz Kowalczyk wyraża zgodę 
na kandydowanie na Przewodniczącego Sejmiku? 
 
Radny Tadeusz Kowalczyk wyraził zgodę.  
 
Przewodniczący obrad poprosił o dalsze zgłoszenia.  
 
Dalszych zgłoszeń nie było.  
 
Przewodniczący obrad przegłosował zamknięcie listy kandydatów na 
Przewodniczącego Sejmiku. Za zamknięciem listy opowiedziało się 23 
kandydatów, 3 radnych wstrzymało się od głosowania.  
 
Przewodniczący obrad stwierdził, iż lista kandydatów została zamknięta.  
 
Przewodniczący obrad przystąpił do realizacji kolejnego podpunktu - 
przeprowadzenie wyboru Przewodniczącego Sejmiku. 
Poprosił Komisję Skrutacyjną o przygotowanie kart do głosowania. Ogłosił 10- 
minutową przerwę. Po zakończeniu przerwy przewodniczący obrad wznowił 
obrady.  
 
O głos poprosił radny Andrzej Nowak, który  w imieniu Klubu Radnych „SLD 
i Demokratów” serdecznie pogratulował kolegom z PSL zwycięstwa w tych 
wyborach samorządowych i jednocześnie licząc na to,  że będą swe rządy 
sprawować z wielką rozwagą i odpowiedzialnością.  
Podkreślił, iż Klub Radnych SLD uznając zwycięstwo PSL  w tych wyborach 
samorządowych nie kwestionuje i uznaje prawo PSL do zgłoszenia kandydata 
na Przewodniczącego Sejmiku, uznając jednocześnie, że partia, która zgłasza 
swojego kandydata, bierze pełną odpowiedzialność za kompetencje 
i przygotowanie do pełnienia funkcji. Stwierdził, iż Klub Radnych SLD  poprze 
w głosowaniu kandydaturę pana Tadeusza Kowalczyka na Przewodniczącego 
Sejmiku.  
 
Przewodniczący obrad poinformował, że dla zapewnienia tajności głosowania 
została przeznaczona kabina znajdująca się z tyłu sali obrad. Poprosił 
Przewodniczącego Komisji Skrutacyjnej o sprawdzenie, czy urna jest pusta 
i przeprowadzenie głosowania.  
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Pan Leszek Bugaj - Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej zademonstrował, 
iż urna jest pusta. Omówił zasady głosowania umieszczone na karcie do 
głosowania w sprawie wyboru Przewodniczącego Sejmiku. 
Wyczytywani kolejno wg listy obecności radni odebrali karty do głosowania. 
Przewodniczący Komisji Leszek Bugaj oznajmił, iż 1 karta została nie wydana, 
ponieważ salę obrad opuścił radny Józef Kwiecień.  
Radni przystąpili do wypełnienia kart do głosowania,  a następnie kolejno 
wyczytywani wrzucili karty do urny. 
 
Przewodniczący obrad zarządził 15-minutową przerwę w celu obliczenia 
wyników głosowania. Po przerwie przewodniczący obrad poprosił o zajęcie 
miejsc i wznowił obrady. Poprosił Przewodniczącego Komisji Skrutacyjnej 
o ogłoszenie wyników głosowania. 
 
Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej – Leszek Bugaj odczytał protokół 
Komisji Skrutacyjnej z przeprowadzonego głosowania w sprawie wyboru pana 
Tadeusza Kowalczyka na Przewodniczącego Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego, w którym Komisja Skrutacyjna stwierdziła,  iż w głosowaniu 
tajnym oddano 27 głosów ważnych. Na kandydata oddano 23 głosy, głosów 
przeciwnych nie było, 4 radnych wstrzymało się do głosowania. Pan Tadeusz 
Kowalczyk wymaganą bezwzględną większością głosów w obecności co 
najmniej połowy ustawowego składu Sejmiku został wybrany na 
Przewodniczącego Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego. Protokół Komisji 
Skrutacyjnej stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 
Pan Leszek Bugaj w imieniu Komisji Skrutacyjnej złożył panu Tadeuszowi 
Kowalczykowi  gratulacje z okazji wyboru na Przewodniczącego Sejmiku 
i przekazał protokół sporządzony przez Komisję Skrutacyjną wraz z kartami do 
głosowania przewodniczącemu obrad.   
Przewodniczący obrad stwierdził, iż wyniki głosowania tajnego stanowią 
podstawę do sporządzenia uchwały w sprawie wyboru Przewodniczącego 
Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego.  
Zapoznał radnych z treścią uchwały w której, w § 1 stwierdza się, że w wyniku 
tajnego głosowania Przewodniczącym Sejmiku został wybrany radny Tadeusz 
Kowalczyk.  Uchwała Nr I/1/06 w sprawie wyboru Przewodniczącego Sejmiku 
Województwa Świętokrzyskiego stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 
Radny Wacław Berens pogratulował radnemu Tadeuszowi Kowalczykowi 
wyboru na Przewodniczącego Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego i złożył  
życzenia owocnej pracy i poprosił go o zajęcie miejsca przy stole prezydialnym 
i objęcie prowadzenia sesji. 
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Ad.8. 
Przewodniczący Sejmiku – Tadeusz Kowalczyk objął prowadzenie obrad. 
Skierował do zebranych następujące słowa: 
„Panie i Panowie Radni! 
Serdecznie dziękuję za zaufanie, którym obdarzyliście mnie w głosowaniu, 
które kilka minut temu się odbyło. Nie wierzyłem, że dostąpię kiedyś takiego 
zaszczytu, żeby nie mieć przeciwników w tak ważnym głosowaniu na 
stosunkowo  bardzo ważną funkcję. Postaram się ze wszystkich sił, żeby spełnić 
pokładane we mnie nadzieje. Będę się starał  tak przewodzić Sejmikowi, by ten 
podejmował takie uchwały, które pozwolą na to, by rozwijała się  nasza piękna 
Ziemia Świętokrzyska, a naszym ponad 1.300 tys. mieszkańcom żyło się coraz 
lepiej. Będę  starał się  by nie było podziałów wśród nas w podejmowaniu 
uchwał, bo wszelkie uchwały są ważne, choć waga ich jest różna. Dziękując za 
to zaufanie, chce również powiedzieć, że chcę nadal kontynuować służbę 
naszym mieszkańcom naszej Świętokrzyskiej Ziemi. Dziękuję raz jeszcze.” 
Przewodniczący obrad przystąpił do realizacji kolejnych punktów porządku 
obrad sesji.  
 
Ad 9. 
Przewodniczący obrad poinformował, iż zgodnie z treścią  art. 20 ust. 1 ustawy 
o samorządzie województwa i z obowiązującym Statutem, Sejmik wybiera 3 
wiceprzewodniczących bezwzględną większością głosów, w obecności 
co najmniej połowy ustawowego składu Sejmiku, w głosowaniu tajnym.  
Szczegółowe zasady wyboru wiceprzewodniczących Sejmiku określa część II 
„Ordynacji wyborczej w sprawie wyboru Przewodniczącego Sejmiku, 
Wiceprzewodniczącego Sejmiku oraz Zarządu Województwa 
Świętokrzyskiego”, która  stanowi załącznik nr 3 do Statutu Województwa 
Świętokrzyskiego. Zgodnie z cyt. ordynacją wybory każdego 
z wiceprzewodniczących odbywają się oddzielnie, odpowiednio według zasad 
przewidzianych dla wyboru Przewodniczącego Sejmiku. Podkreślił, iż nie ma 
bardzo ścisłych procedur wyboru, ale wybór będzie dokonywany według 
obowiązujących procedur, które są najsłuszniejsze,  najbardziej demokratyczne, 
a zarazem najbardziej uczciwe. Zaproponował, by przystąpić do zgłaszania 
kandydata, lub kandydatów na jednego z trzech wiceprzewodniczących 
Sejmiku, którzy będą wybierani oddzielnie. Zaznaczył, iż nie jest to wybór na 
pierwszego, drugiego, czy trzeciego wiceprzewodniczącego  (ta kwestia zostanie 
ustalona po wyborze, przez Prezydium). 
 
Radny Marek Bogusławski w imieniu radnych PiS zgłosił kandydaturę 
radnego Andrzeja Bętkowskiego na funkcję wiceprzewodniczącego Sejmiku. 
Podkreślił, iż pan Bętkowski jest długoletnim samorządowcem, byłym starostą 
skarżyskim, o merytorycznym przygotowaniu, jest godnym by objąć to 
stanowisko. 
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Przewodniczący obrad zapytał, czy  radny Andrzej Bętkowski wyraża zgodę 
na kandydowanie na Wiceprzewodniczącego Sejmiku? 
 
Radny Andrzej Bętkowski wyraził zgodę na kandydowanie na 
Przewodniczącego Sejmiku. 
 
Przewodniczący obrad zapytał, czy radni w pierwszym wyborze 
Przewodniczącego Sejmiku  zgłaszają jeszcze inne nazwiska? Zgłoszeń nie 
było. 
 
Przewodniczący obrad zapytał, kto z radnych opowiada się za zamknięciem 
listy w sprawie wyboru Wiceprzewodniczącego Sejmiku z jednym nazwiskiem 
– Andrzeja Bętkowskiego, kto jest przeciwny, kto wstrzymał się od głosowania? 
 
Sejmik jednogłośnie poparł wniosek. 
 
Radny Franciszek Wołodźko zgłosił wniosek, aby w przypadku listy 
niekonfliktowej z jednym nazwiskiem kandydata, przyjąć drugą i ewentualnie 
trzecią listę w sprawie wyboru drugiego i trzeciego wiceprzewodniczącego 
Sejmiku, w celu przyspieszenia procedury głosowania. 
 
Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie zgłoszony wniosek. 
 
Zapytał, kto z radnych opowiada się za otwarciem drugiej i trzeciej listy 
z nazwiskami na wiceprzewodniczącego Sejmiku, kto jest przeciwny, kto 
wstrzymał się do głosowania? Wniosek został przyjęty przez Sejmik 
jednogłośnie. 
 
Przewodniczący obrad poprosił o zgłoszenie nazwisk radnych na kandydata na 
wiceprzewodniczącego Sejmiku na listę drugą. 
 
Radny Zdzisław Wrzałka w imieniu radnych PO zgłosił na funkcję 
wiceprzewodniczącego Sejmiku radnego Józefa Żurka. Podkreślił, iż pan Józef 
Żurek jest dyplomowanym nauczycielem,  obecnie dyrektorem Zespołu Szkól 
Techniczno Informatycznych w Busku – Zdroju. Podkreślił, iż jest przekonany, 
że kolega Żurek będzie godnie reprezentował Sejmik Województwa 
Świętokrzyskiego. 
  
Przewodniczący obrad zapytał, czy  radny Józef Żurek wyraża zgodę na 
kandydowanie na Wiceprzewodniczącego Sejmiku? 
 
Radny Józef Żurek wyraził zgodę na kandydowanie na Wiceprzewodniczącego 
Sejmiku. 
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Przewodniczący obrad zapytał, czy radni w drugim wyborze 
Przewodniczącego Sejmiku  zgłaszają jeszcze inne nazwiska? Zgłoszeń nie 
było. 
 
Przewodniczący obrad zapytał, kto z radnych opowiada się za zamknięciem 
drugiej listy w sprawie wyboru Wiceprzewodniczącego Sejmiku, z jednym 
nazwiskiem – Józefa Żurka, kto jest przeciwny, kto wstrzymał się od 
głosowania? Sejmik jednogłośnie poparł wniosek. 
 
Przewodniczący obrad oznajmił, iż przez analogię będzie zgłoszony kandydat 
na wiceprzewodniczącego Sejmiku w trzecim wyborze, ponieważ druga lista 
zawiera również jedno nazwisko.  
 
Przewodniczący obrad poprosił o zgłoszenie nazwisk radnych na kandydata na 
Wiceprzewodniczącego Sejmiku na listę trzecią. 
 
Radny Andrzej Nowak w imieniu radnych SLD zgłosił na funkcję 
Wiceprzewodniczącego Sejmiku radnego Sławomira Kopycińskiego. Podkreślił, 
iż pan Sławomir Kopyciński posiada wyższe wykształcenie ekonomiczno-
administracyjne, jest doświadczonym samorządowcem, obecnie pracownikiem 
Banku Spółdzielczego w Kielcach.  
 
Przewodniczący obrad zapytał, czy  radny Sławomir Kopyciński wyraża zgodę 
na kandydowanie na Wiceprzewodniczącego Sejmiku? 
 
Radny Sławomir Kopyciński wyraził zgodę na kandydowanie na 
Wiceprzewodniczącego Sejmiku. 
 
Przewodniczący obrad zapytał, czy radni w drugim wyborze 
Przewodniczącego Sejmiku  zgłaszają jeszcze inne nazwiska? 
 
Zgłoszeń nie było. 
 
Przewodniczący obrad zapytał, kto z radnych opowiada się za zamknięciem 
trzeciej listy w sprawie wyboru wiceprzewodniczącego Sejmiku, z jednym 
nazwiskiem – Sławomira Kopycińskiego, kto jest przeciwny, kto wstrzymał się 
od głosowania? 
 
Sejmik jednogłośnie poparł wniosek. 
 
Przewodniczący obrad poprosił Komisję Skrutacyjną o udanie się do sali nr 13 
w celu przygotowania kart do głosowania. Ogłosił 10 minutową przerwę. 
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Przewodniczący obrad po zakończeniu przerwy wznowił obrady i poprosił 
o zabranie głosu Przewodniczącego Komisji Skrutacyjnej. 
 
Pan Leszek Bugaj – Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej poinformował, iż  
radni otrzymają spięty komplet kart do głosowania w kolejności: 
- Wybór Wiceprzewodniczącego Sejmiku Andrzeja Bętkowskiego 
- Wybór Wiceprzewodniczącego Sejmiku Józefa Żurka 
- Wybór Wiceprzewodniczącego Sejmiku Sławomira Kopycińskiego. 
Zwrócił uwagę, iż zasady głosowania są dokładnie takie same, jak przy wyborze  
Przewodniczącego Sejmiku. 
Wyczytywani kolejno wg listy obecności radni odebrali karty do głosowania.  
Przewodniczący Komisji zademonstrował, iż urna jest pusta. 
Radni przystąpili do wypełnienia kart do głosowania, a następnie kolejno 
wyczytywani wrzucili karty do urny. 
Przewodniczący obrad poprosił Komisję Skrutacyjną o obliczenie wyników 
głosowania. 
W oczekiwaniu na wyniki pracy Komisji, przewodniczący obrad zwrócił się 
do radnych o wypełnienie ankiet i oświadczeń Radnego Województwa 
Świętokrzyskiego.  
Po zakończeniu pracy przez Komisję Skrutacyjną przewodniczący obrad 
poprosił o ogłoszenie wyników głosowania. 
Pan Leszek Bugaj -Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej odczytał protokół 
Komisji Skrutacyjnej z przeprowadzonego głosowania w sprawie wyboru pana 
Andrzeja Bętkowskiego na Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego, zgodnie z którym w głosowaniu tajnym oddano 27 głosów 
ważnych, w tym za kandydatem  oddano 20 głosów,  głosów przeciwnych nie 
było, 7 radnych wstrzymało się od głosowania. Komisja Skrutacyjna stwierdziła,  
iż pan Andrzej Bętkowski uzyskał wymaganą bezwzględną większość głosów 
i został wybrany na Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego. Protokół Komisji Skrutacyjnej stanowi załącznik nr 11 do 
protokołu. 
Pan Leszek Bugaj w imieniu Komisji Skrutacyjnej złożył panu Andrzejowi 
Bętkowskiemu   gratulacje z okazji wyboru na Wiceprzewodniczącego Sejmiku.  
Następnie Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej – Leszek Bugaj odczytał 
protokół Komisji Skrutacyjnej z przeprowadzonego głosowania w sprawie 
wyboru pana Józefa Żurka  na Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego, zgodnie z którym w głosowaniu tajnym oddano 27 głosów 
ważnych, w tym za kandydatem  głosowało 23 radnych, głosów przeciwnych 
nie było, 4 radnych wstrzymało się od głosowania, tym samym  radny uzyskał 
wymaganą bezwzględną większość głosów i został wybrany na 
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Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego. Protokół 
Komisji Skrutacyjnej stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 
Pan Leszek Bugaj w imieniu Komisji Skrutacyjnej złożył panu Józefowi 
Żurkowi gratulacje z okazji wyboru na Wiceprzewodniczącego Sejmiku.  
Następnie Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej – Leszek Bugaj odczytał 
protokół Komisji Skrutacyjnej z przeprowadzonego głosowania w sprawie 
wyboru pana Sławomira Kopycińskiego na Wiceprzewodniczącego Sejmiku 
Województwa Świętokrzyskiego, zgodnie z którym w głosowaniu tajnym 
oddano 27 głosów ważnych, w tym za kandydatem głosowało 18 radnych, 
przeciwko kandydatowi głosował 1 radny (lub radna), 8 radnych wstrzymało się 
od głosowania, tym samym  radny uzyskał wymaganą bezwzględną większość 
głosów i został wybrany na Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego. Protokół Komisji Skrutacyjnej stanowi załącznik nr 13 do 
protokołu. 
Pan Leszek Bugaj w imieniu Komisji Skrutacyjnej złożył panu Sławomirowi 
Kopycińskiemu  gratulacje z okazji wyboru na Wiceprzewodniczącego Sejmiku.  
Przewodniczący obrad podziękował Komisji Skrutacyjnej za wykonaną pracę. 
Stwierdził, iż wyniki głosowania tajnego stanowią podstawę do sporządzenia  
uchwał w sprawie wyboru Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego.  
Odczytał treść wymienionych niżej uchwał. 
Uchwała Nr I/2/06 w sprawie wyboru Wiceprzewodniczącego Sejmiku 
Województwa Świętokrzyskiego w której w § 1 stwierdza się, że w wyniku 
tajnego głosowania Wiceprzewodniczącym Sejmiku został wybrany Andrzej 
Bętkowski (załącznik nr 14). 
Uchwała Nr I/3/06 w sprawie wyboru Wiceprzewodniczącego Sejmiku 
Województwa Świętokrzyskiego w której w § 1 stwierdza się, iż w wyniku 
tajnego głosowania Wiceprzewodniczącym Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego został wybrany Józef Żurek (załącznik nr 15). 
Uchwała Nr I/4/06 w sprawie wyboru Wiceprzewodniczącego Sejmiku 
Województwa Świętokrzyskiego w której  w § 1 stwierdza się, iż w wyniku 
tajnego głosowania Wiceprzewodniczącym Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego został wybrany Sławomir Kopyciński (załącznik nr 16). 
Przewodniczący obrad pogratulował wyboru Wiceprzewodniczącym Sejmiku 
i poprosił ich o zajęcie miejsca przy stole prezydialnym i pomoc w prowadzeniu 
obrad sesji, a następnie udzielił im głosu.  
Pan Sławomir Kopyciński - Wiceprzewodniczący Sejmiku podziękował za 
dokonany wybór. Podkreślił,  iż jest to dla niego duże zobowiązanie. Wyraził 
swoje duże zadowolenie z decyzji, że przedstawiciel partii opozycyjnej ma 



 15

swoje miejsce w Prezydium Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego. Ma 
swoje wewnętrzne przekonanie, że jest to dobry znak dla przyszłości tego 
Sejmiku, którego zadania skupią się na sprawach merytorycznych, a nie na 
sporach politycznych, czego sobie i Państwu Radnym serdecznie życzy. 
Pan Józef Żurek – Wiceprzewodniczący Sejmiku serdecznie podziękował za 
obdarzenie jego osoby kredytem zaufania i wyborem na funkcję 
Wiceprzewodniczącego Sejmiku. Zadeklarował, iż znalazł się w znakomitym 
gronie, pod przewodnictwem pana Tadeusza Kowalczyka i w Prezydium 
Sejmiku, i zrobi wszystko, aby obrady Sejmiku przebiegały sprawnie, aby 
Ziemia Świętokrzyska kwitła. 
Radny Andrzej Bętkowski – Wiceprzewodniczący Sejmiku podziękował tym 
wszystkim, którzy zagłosowali za jego kandydaturą. Oznajmił, iż postara się nie 
zawieść zaufania, jakim Państwo Radni go obdarzyli. 
 
Ad  10. 
Przewodniczący obrad przystąpił do realizacji kolejnego punktu porządku 
obrad sesji - wybór Marszałka Województwa.  
Przypomniał, iż tryb wyboru marszałka określa art. 32 ust. 1 i 2 ustawy 
o samorządzie województwa, który stanowi, iż Sejmik wybiera marszałka 
województwa bezwzględną większością głosów ustawowego składu Sejmiku, 
w głosowaniu tajnym. Szczegółowe zasady wyboru Marszałka Województwa 
określa załączona do Statutu Ordynacji wyborcza. Otworzył listę zgłoszeń 
kandydatów na Marszałka Województwa świętokrzyskiego.  
 
Radny Marek Gos w imieniu Klubu Radnych PSL zaproponował na 
stanowisko Marszałka Województwa Świętokrzyskiego kandydaturę radnego 
Adama Jarubasa. Podkreślił, iż radny Adam  Jarubas jest prezesem Zarządu PSL 
w Kielcach, mieszka w miejscowości Wiącka, w gminie Bodzentyn na terenie 
powiatu kieleckiego. W latach 1998 - 2002 był radnym powiatu buskiego. 
Posiada  wyższe wykształcenie humanistyczne. Ukończył studia podyplomowe 
w zakresie zarządzania administracją i rozwojem lokalnym oraz w zakresie 
integracji europejskiej. Obecnie pracuje jako wicedyrektor w Powiatowym 
Centrum Usług Medycznych w Kielcach. Wcześniej był wicedyrektorem 
kieleckiego Oddziału KRUS. Mimo młodego wieku jest to człowiek 
doświadczony w zarządzaniu, komunikatywny, konstruktywny, pracowity. 
Wyraził przekonanie, iż pan Adam Jarubas z sukcesem pokieruje pracą Zarządu 
Województwa Świętokrzyskiego w bieżącej kadencji. Zwrócił się do radnych 
z prośbą o poparcie w głosowaniu przedstawionej kandydatury.  
 
Przewodniczący obrad zapytał, czy radny Adam Jarubas wyraża zgodę na 
kandydowanie na Marszałka Województwa Świętokrzyskiego? 
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Radny Adam Jarubas wyraził zgodę.  
 
Przewodniczący obrad zapytał, czy są inne zgłoszenia? 
 
Dalszych zgłoszeń nie było.  
 
Przewodniczący obrad zapytał, kto z radnych opowiada się zamknięciem  listy 
kandydatów na marszałka województwa, na której umieszczone jest imię 
i nazwisko Adama Jarubasa, kto jest przeciwny, kto wstrzymał się od 
głosowania?  Wniosek został przyjęty przez Sejmik większością 27 głosów,  
1 radny wstrzymał się od głosowania. 
 
Przewodniczący obrad poprosił Komisję Skrutacyjną o przygotowanie kart do 
głosowania. Ogłosił 10 minutową przerwę. 
 
Po przerwie przewodniczący obrad wznowił obrady i udzielił głosu panu 
Leszkowi Bugajowi Przewodniczącemu Komisji Skrutacyjnej, który  omówił 
zasady głosowania umieszczone na karcie do głosowania w sprawie „wyboru 
Marszałka Województwa Świętokrzyskiego”. Wyczytywani kolejno wg listy 
obecności radni odebrali karty do głosowania, następnie  przystąpili do 
wypełnienia kart i  kolejno wyczytywani wrzucili karty do urny. 
 
Przewodniczący obrad zarządził 15-minutową przerwę w celu obliczenia 
wyników głosowania. 
 
Po przerwie przewodniczący obrad poprosił o zajęcie miejsc i wznowił obrady. 
Poprosił Przewodniczącego Komisji Skrutacyjnej o ogłoszenie wyników 
głosowania. 
 
Pan Leszek Bugaj - Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej odczytał protokół 
Komisji Skrutacyjnej z przeprowadzonego głosowania w sprawie wyboru 
Marszałka Województwa Świętokrzyskiego, zgodnie z którym w głosowaniu 
tajnym oddano 27 głosów ważnych. Za kandydatem głosowało 22 radnych, 
głosów przeciwnych nie było, 5 radnych wstrzymało się od głosowania. Radny 
Adam Jarubas uzyskał wymaganą bezwzględną większość głosów ustawowego 
składu Sejmiku i został wybrany na Marszałka Województwa Świętokrzyskiego. 
Protokół Komisji Skrutacyjnej stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 
Pan Leszek Bugaj w imieniu Komisji Skrutacyjnej złożył panu Adamowi 
Jarubasowi  gratulacje z okazji wyboru na Marszałka Województwa. 
Przewodniczący obrad stwierdził, iż wyniki głosowania tajnego stanowią 
podstawę do sporządzenia uchwały stwierdzającej wybór pana Adama Jarubasa. 
na Marszałka Województwa.  
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Odczytał treść uchwały Nr I/5/06 w sprawie wyboru Marszałka Województwa 
Świętokrzyskiego (załącznik nr 18). Udzielił głosu  Marszałkowi Województwa. 
Pan Adam Jarubas – Marszałek Województwa Świętokrzyskiego skierował 
do zebranych następujące słowa:  
„Panie Przewodniczący! Szanowne Prezydium! Szanowni Państwo Radni! 
Szanowni Goście! 
Chwila bardzo wzruszająca dla mnie – ogromne wyróżnienie, ale jednocześnie 
zobowiązanie i duża odpowiedzialność do ciężkiej, wytężonej pracy na rzecz 
naszego regionu.  
Chciałbym złożyć serdeczne wyrazy podziękowania dla Państwa radnych, 
którzy zdecydowali się poprzeć moją osobę, tych z Państwa, którzy tak nie 
uczynili, wstrzymali się od głosu,  mam nadzieję przekonać do mojej osoby 
własną pracą, własnym zaangażowaniem w sprawy skutecznego, efektywnego 
zarządzania regionem. 
Szanowni Państwo!  
Dziękuję przy tej okazji ustępującemu Marszałkowi – panu Franciszkowi 
Wołodźce,  Zarządowi, którym kierował. W samorządzie winna być pewna 
ciągłość i tak traktuję Waszą kolego Marszałku pracę. Powinniśmy przejąć ten 
wasz dorobek poprzedniego Sejmiku, pewne rzeczy być może skorygować, bo 
wiadomo, pewne rzeczy muszą być korygowane w czasie. Następują pewne 
procesy, trzeba mieć świadomość ogólnego spojrzenia na niektóre rzeczy. 
Dziękuję Wam za tą pracę. Chcę być marszałkiem całego województwa, tak jak 
powiedział pan sędzia Arczyński, nie marszałkiem tylko jednego ugrupowania.  
Tak się składa, że reprezentuję Polskie Stronnictwo Ludowe.  
Chcę reprezentować wszystkie kluby, cale województwo, a nie tylko mój okręg, 
czyli Pondzie, z którego zostałem wybrany.  
Musimy wykorzystać ogromną szansę postępu, awansu cywilizacyjnego, jaki 
jest możliwy dzięki aplikowaniu o ogromne fundusze z Unii Europejskiej i nie 
tylko. To jest naprawdę duża szansa przed naszym regionem i to naprawdę 
bardzo ważne, żebyśmy wszyscy, niezależnie od  barw partyjnych włączali  się 
w tą pracę.  
Deklaruję dużą otwartość na wszystkich Państwa Radnych, na wszystkie 
środowiska społeczne, gospodarcze, które w naszym regionie funkcjonują 
i działają.  
Zapraszam do takiej pracy, zapraszam do czasem też mówienia trudnych, 
krytycznych stwierdzeń, bo  to przecież jest tak, że trzeba cenić  tych, którzy 
potrafią mówić prawdę, chociaż jest ona trudna do przyjęcia, mamy 
świadomość, że wszyscy mogą popełniać błędy, nikt nie jest bez wad. Proszę 
Państwa Radnych i wszystkich o takie życzliwe, a jeśli uzasadnione, to również 
słowo krytyczne. Deklaruję  dużą otwartość  i chęć współpracy z Klubami 
Radnych, dużą wagę przywiązuję właśnie do współpracy na tym szczeblu. Będę 
chciał współpracować z każdym klubem, chętnie będę brał udział 
w posiedzeniach, jeśli mnie Państwo zaprosicie.   
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Dużą rolę będą oczywiście pełnić komisje problemowe. Każdy z radnych będzie 
miał okazję złożyć deklarację, w której  komisji chciałby pracować i naprawdę 
wszyscy możemy się włączyć w skuteczne i efektywne zarządzanie naszym 
regionem.  
Liczę na dobrą współpracę z gminami, powiatami. Tak się składa, że najbardziej 
strategiczną, największą kompetencją samorządu województwa jest właśnie 
rozdział funduszy na rozwój regionalny, przydzielanie, czy współdecydowanie 
o rozdziale tych środków. Mam nadzieję, że ta współpraca będzie się układać 
dobrze, że zasady przyznawania rozdziału tych środków będą tak, jak do tej 
pory jasne. Uznaję, że jawność wszystkich decyzji, całego procesu decydowania 
jest jednym z takich gwarantów i istotnych warunków życia publicznego 
w naszym państwie i tak będzie również w samorządzie, czy zarządzie, którym 
będę miał przyjemność kierować.  
Bardzo proszę na samym początku o wyrozumiałość. Jeśli będę miał jakieś 
potknięcia, to mi Państwo wybaczcie.  
Gwarantuję, że ja i koledzy z zarządu, który mam nadzieję za chwilę 
wybierzemy, dołożymy wszelkich starań, żeby w jak najkrótszym czasie 
ogarnąć całość tych zagadnień. Część z nich jest oczywiście nowa, będzie 
wymagać dużego zaangażowania, pracy, ale takie zaangażowanie z naszej 
strony będzie – to gwarantuję. 
Tak się składa, prasa o tym szeroko pisała, że zostało zawiązane  porozumienie 
koalicyjne tutaj w naszym Sejmiku pomiędzy PSL, PO i PiS. To porozumienie - 
jego emanacją są wybierane dzisiaj władze, ale mam nadzieję, czego dowodzi 
tutaj wybór kolegi Sławomira Kopycińskiego, że nasza współpraca będzie miała 
charakter ponadpartyjny, że tych rozmów w  sprawach politycznych będzie jak 
najmniej, a będziemy dyskutować o sprawach gospodarczych, czy społecznych, 
czyli tym, co naszych obywateli najbardziej interesuje. To gwarantuję i  to jest 
deklaracja, która mam nadzieję ziści  się w trakcie działania.  
Jeszcze raz dziękuję bardzo. Traktuję to jako ogromne wyróżnienie, duże 
zobowiązanie do pracy. Dołożę wszelkich starań, żeby skutecznie zarządzać 
naszym regionem, a Państwo mi w tym pomóżcie.”   
 
Sejmik przyjął wystąpienie pana Adama Jarubasa – Marszałka Województwa 
oklaskami.  
 
Przewodniczący obrad udzielił głosu panu Franciszkowi Wołodźce, który 
skierował do zebranych następujące słowa: 
„Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo! 
W imieniu Zarządu, który przed chwilą skończył swoją misję pragnę serdecznie  
pogratulować wyboru panu Marszałkowi Adamowi Jarubasowi. 
Słusznie Pan zdefiniował ogrom zadań. On jest może nawet większy, my 
wszyscy chyba nawet nie do końca mamy świadomość, co nas czeka, także 
zadania stojące przed panem są bardzo ważkie, odpowiedzialne, ale młodość 



 19

i dobra współpraca z Sejmikiem, co dzisiaj się tu objawia, jest gwarantem 
rozwoju naszego regionu. Na koniec pozwolę sobie na osobistą refleksję. 
Sprawowanie władzy to jest ponoszenie odpowiedzialności – mnie w tym 
momencie mocno ulżyło, ale Pana to dociąża Panie Adamie. Dziękuję bardzo”. 
 
Ad 11, 12.  
Przewodniczący obrad przystąpił do realizacji kolejnych punktów porządku 
obrad – wybór Wicemarszałka i Członków Zarządu.  
Podkreślił, iż na podstawie art. 32. ust. 1 i 3  ustawy o samorządzie 
województwa  Sejmik  wybiera  wicemarszałka województwa oraz pozostałych 
członków zarządu na wniosek marszałka województwa zwykłą  większością 
głosów, w obecności  co najmniej połowy ustawowego składu sejmiku, 
w głosowaniu tajnym. Szczegółowe zasady wyboru określa Ordynacja wyborcza 
stanowiąca załącznik do Statutu. Uwzględniając fakt, iż zgodnie 
z obowiązującymi przepisami, marszałek województwa może zgłosić po jednym 
kandydacie na wicemarszałka i członków Zarządu zaproponował,  by  wybory 
przeprowadzić w taki sam sposób, jaki zastosowano przy wyborze 
wiceprzewodniczących Sejmiku. Komisja przygotuje cztery karty do głosowania 
w sprawie wyboru na stanowisko wicemarszałka i poszczególnych członków 
zarządu i za jednym podejściem do urny zostanie przeprowadzone głosowanie. 
Zapytał radnych, czy wyrażają zgodę na taki tryb postępowania? 
 
Wniosek został przyjęty przez Sejmik jednogłośnie. 
 
Przewodniczący obrad udzielił głosu panu Adamowi Jarubasowi – 
Marszałkowi Województwa, który korzystając z ustawowego upoważnienia 
zgłosił kandydatury na Wicemarszałka i  pozostałych Członków Zarządu.  
Przedstawił wniosek o dokonanie wyboru pana Zdzisława Wrzałki z Klubu 
Radnych „Platformy Obywatelskiej” na stanowisko Wicemarszałka 
Województwa Świętokrzyskiego. Poinformował, iż pan Zdzisław Wrzałka jest 
absolwentem Politechniki Świętokrzyskiej w Kielcach, Wydział Elektryczny. 
Pracował przez dłuższy czas w Przedsiębiorstwie „Elektromontaż” w Kielcach. 
Obecnie prowadzi własną działalność gospodarczą i jest Wiceprzewodniczącym 
Zarządu Okręgowego „Platformy Obywatelskiej” w  Kielcach 
oraz Przewodniczącym Regionu w powiecie kieleckim.  
Następnie zgłosił kandydaturę pana Marcina Perza na  Członka Zarządu 
Województwa Świętokrzyskiego.  Poinformował, iż pan Marcin Perz, 
posiadająca wykształcenie wyższe, obecnie jest radcą Wojewody 
Świętokrzyskiego, nauczyciel akademicki, członek Zespołu Ekspertów 
w Ministerstwie Rozwoju Regionalnego dla Programu Regionalnego „Rozwój 
Polski Wschodniej”.  
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W następnej kolejności  zgłosił wniosek, aby Członkiem Zarządu został 
wybrany radny pan Marek Kwitek, posiadający wykształcenie wyższe, 
nauczyciel historii. Poinformował, iż Pan Marek Kwitek ukończył Studia 
Podyplomowe w zakresie organizacji i zarządzania w oświacie. Był wicestarostą 
sandomierskim w poprzedniej kadencji, radnym I i IV kadencji Rady Miasta 
w Sandomierzu, członkiem Zarządu Miasta oraz dyrektorem zamiejscowego 
Oddziału Kuratorium Oświaty w Sandomierzu.  
Zawnioskował również,   aby Członkiem  Zarządu został wybrany również pan 
Marek Gos – członek Zarządu Województwa poprzedniej kadencji, wcześniej 
Członek Zarządu  Powiatu  Kieleckiego, znany specjalista w zakresie służby 
zdrowia, również pionu, który nadzorował – rozwoju obszarów wiejskich, 
członek władz PSL. Pan Marek Gos jest absolwentem Akademii Rolniczej, 
ukończył również kierunek administracja na Wyższej Szkole Handlowej 
w Kielcach, jak też studia podyplomowe z zakresu zarządzania w agrobiznesie, 
ochronie zdrowia oraz  integracji europejskiej.  
Zwrócił się do radnych  o poparcie przedstawionych kandydatów.  
 
Przewodniczący obrad zapytał radnego Zdzisława Wrzałkę, czy wyraża zgodę 
na kandydowanie na stanowisko Wicemarszałka Województwa 
Świętokrzyskiego ? 
Pan Marian Wrzałka wyraził zgodę. 
 
Przewodniczący obrad zapytał pana Marcina Perza, czy wyraża zgodę na 
kandydowanie na Członka Zarządu Województwa Świętokrzyskiego? 
Pan Marcin Perz wyraził zgodę. 
 
Przewodniczący obrad zapytał pana Marka Kwitka, czy wyraża zgodę na 
kandydowanie na Członka Zarządu Województwa Świętokrzyskiego? 
Pan Marek Kwitek wyraził zgodę. 
 
Przewodniczący obrad zapytał pana Marka Gosa, czy wyraża zgodę na 
kandydowanie na Członka Zarządu Województwa Świętokrzyskiego? 
Pan Marek Gos wyraził zgodę. 
 
Przewodniczący obrad poprosił Komisję Skrutacyjną o przygotowanie kart do 
głosowania. Ogłosił 10 minutową przerwę. 
 
Po przerwie przewodniczący obrad wznowił obrady. Udzielił głosu 
Przewodniczącemu Komisji Skrutacyjnej. 
 
Pan Leszek Bugaj – Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej  poinformował, 
iż przygotowano kartę do głosowania osobno na Wicemarszałka Województwa 
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i osobne karty spięte razem dotyczące wyboru Członków Zarządu. Technika 
głosowania jest taka sama, jak dotychczas. Komisja Skrutacyjna wyczytując 
radnych z listy wydała karty do głosowania. Radni dokonali wyboru na kartach 
do głosowania. 
 
Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej zademonstrował, iż urna jest pusta, 
a następnie kolejno wyczytywani radni wrzucili karty do urny. 
 
Przewodniczący obrad zarządził 15 minutową przerwę na obliczenie wyników 
głosowania. 
 
Po przerwie przewodniczący obrad poprosił o zajęcie miejsc. Poprosił 
Przewodniczącego Komisji Skrutacyjnej o ogłoszenie wyników głosowania. 
 
Pan Leszek Bugaj - Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej zapoznał radnych 
z treścią protokołów z przeprowadzonych wyborów. 
 
Odczytał protokół z przeprowadzonego głosowania w sprawie wyboru pana 
Zdzisława Wrzałki na Wicemarszałka Województwa Świętokrzyskiego. 
Zgodnie z treścią protokołu: przygotowano 27 kart do głosowania, 
w głosowaniu tajnym oddano 27 głosów ważnych, głosów nieważnych nie 
stwierdzono. Na kandydata Zdzisława Wrzałkę oddano 17 głosów, 1 głos był 
przeciwny, 9 radnych wstrzymało się od głosu. Radny Zdzisław Wrzałka 
uzyskał wymaganą zwykłą większość głosów i  został wybrany na 
Wicemarszałka Województwa Świętokrzyskiego (protokół stanowi załącznik nr 
19). 
 
Następnie odczytał protokół z przeprowadzonego głosowania w sprawie 
wyboru pana Marcina Perza na Członka Zarządu Województwa 
Świętokrzyskiego. Zgodnie z treścią protokołu przygotowano 27 kart do 
głosowania, w głosowaniu tajnym oddano 27 głosów ważnych, głosów 
nieważnych nie stwierdzono. Na kandydata Marcina Perza oddano 16 głosów, 4 
głosy były przeciwne, 7 radnych wstrzymało się od głosowania. Radny Marcin 
Perz uzyskał wymaganą zwykłą większość głosów i został wybrany na Członka 
Zarządu Województwa Świętokrzyskiego.  Treść protokołu stanowi załącznik nr 
20 do protokołu. 
 
Odczytał protokół z przeprowadzonego głosowania w sprawie wyboru pana 
Marka Kwitka na Członka Zarządu Województwa Świętokrzyskiego, 
zgodnie z którym przygotowano 27 kart do głosowania, w głosowaniu tajnym 
oddano 27 głosów ważnych, głosów nieważnych nie stwierdzono. Na kandydata 
Marka Kwitka oddano 19 głosów, 4 głosy były przeciwne, 4 radnych 
wstrzymało się od głosowania. Radny Marek Kwitek uzyskał wymaganą zwykłą 
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większość głosów i został wybrany na Członka Zarządu Województwa 
Świętokrzyskiego.  Treść protokołu stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 
 
Odczytał protokół z przeprowadzonego głosowania w sprawie wyboru pana 
Marka Gosa na Członka Zarządu  Województwa Świętokrzyskiego, zgodnie 
z którym przygotowano 27 kart do głosowania, w głosowaniu tajnym oddano 26 
głosów ważnych, 1 głos był nieważny. Na kandydata Marka Gosa oddano 23 
głosy, głosów przeciwnych nie było, 3 radnych wstrzymało się od głosu. Marek 
Gos uzyskał wymaganą zwykłą większość głosów i został wybrany na Członka 
Zarządu Województwa Świętokrzyskiego.  Treść protokołu stanowi załącznik nr 
22 do protokołu. 
 
Pan Leszek Bugaj pogratulował Wicemarszałkowi Województwa i członkom 
Zarządu wyboru. Oznajmił, iż Komisja Skrutacyjna zakończyła na dzień 
dzisiejszy swoją działalność.  
 
Przewodniczący obrad  podziękował Komisji Skrutacyjnej za wykonaną pracę.  
Stwierdził, iż wyniki głosowania tajnego stanowią podstawę do sporządzenia  
niżej wymienionych uchwał, których treść odczytał. 
 
 - Uchwała Nr I/6/06 w sprawie wyboru Wicemarszałka Województwa 
Świętokrzyskiego w  której, w  §1 stwierdza się, że  wyniku tajnego głosowania, 
na wniosek Marszałka Województwa, Wicemarszałkiem Województwa został 
wybrany radny Zdzisław Wrzałka  stanowi załącznik nr 23. 
 
- Uchwała Nr 1/7/06 w sprawie wyboru Członka Zarządu Województwa 
Świętokrzyskiego w której, w § 1 stwierdza się, że wyniku tajnego głosowania, 
na wniosek Marszałka Województwa, Członkiem Zarządu Województwa został 
wybrany Marcin Perz  stanowi załącznik nr 24. 
 
- Uchwała Nr 1/8/06 w sprawie wyboru Członka Zarządu Województwa 
Świętokrzyskiego w której, w § 1 stwierdza się, że wyniku tajnego głosowania, 
na wniosek Marszałka Województwa, Członkiem Zarządu Województwa został 
wybrany Marek Kwitek stanowi załącznik nr 25. 
 
- Uchwała Nr 1/9/06 w sprawie wyboru Członka Zarządu Województwa 
Świętokrzyskiego w której, w § 1 stwierdza się, że wyniku tajnego głosowania, 
na wniosek Marszalka Województwa, Członkiem Zarządu Województwa 
została wybrany Marek Gos stanowi załącznik nr 26. 
 
Przewodniczący obrad pogratulował wyboru Wicemarszałkowi i Członkom 
Zarządowi Województwa Świętokrzyskiego. 
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Ad 13. 
W celu usprawnienia obrad sesji, na wniosek przewodniczącego Sejmiku, za 
zgodą Sejmiku wymieniony punkt porządku obrad sesji został zrealizowany 
podczas przerwy ogłoszonej na pracę Komisji Skrutacyjnej, po przeprowadzeniu 
głosowania na wiceprzewodniczących Sejmiku.  
 
Przewodniczący obrad poinformował, iż radni otrzymali 5 projektów uchwał 
w sprawie zmian w budżecie województwa na 2006 r. (zał. od nr 27 do nr 31).   
 
Przewodniczący obrad udzielił głosu panu Franciszkowi Wołodźce- 
Marszałkowi Województwa, który omówił ww. uchwały i poinformował 
o przyjętych ustaleniach. 
Podkreślił, iż kształt ustawy o finansach publicznych jest niestety taki, że szereg 
kompetencji, które do 2004 r. miały zarządy  województw, w tej chwili jest 
w kompetencjach organów stanowiących i rad. Zatem bardzo formalne sprawy, 
które są np. pochodną zwiększenia subwencji wymagają niestety decyzji 
w formie uchwały organu stanowiącego, czyli Sejmiku.  
Wyjaśnił, iż biorąc pod uwagę kalendarz (koniec listopada), jeszcze 
w porozumieniu z przedstawicielami klubów politycznych, zwrócił się do 
byłego Przewodniczącego Sejmiku o wprowadzenie do porządku dzisiejszej 
sesji Sejmiku ww. uchwał (pisma w tej sprawie stanowią załączniki nr 32 i 33). 
Uzasadnił, iż gdyby decyzja w tych sprawach nie została podjęta na dzisiejszej 
sesji, to byłoby bardzo prawdopodobne, że z kwoty ponad 230 tys. zł, znaczna 
część by przepadła.  
Przedstawił kolejno pięć projektów uchwał i zawnioskował o ich podjęcie przez 
Sejmik. Uwzględniając okoliczności, iż sytuacja jest przejściowa, ponieważ nie 
została jeszcze utworzona Komisja Budżetu i Finansów,  w porozumieniu 
z przedstawicielami Klubów politycznych w Sejmiku uzgodniono sposób 
procedowania. Powołana została doraźna Komisja do tej jednej sprawy tj. 
rozpatrzenia wszystkich pięciu projektów uchwał. Przedstawiciele wszystkich 
Klubów uczestniczyli w spotkaniu Komisji, za wyjątkiem pana Marcina Perza, 
który miał reprezentować PiS, ale  z przyczyn niezależnych od siebie nie mógł 
wziąć udziału w jej pracach, jednakże poinformował, iż  Klub Radnych PiS 
po zapoznaniu się z tymi materiałami nie wnosi sprzeciwu. Przyjęty sposób 
postępowania nie jest sprzeczny z prawem, natomiast jest zgodny ze zdrowym 
rozsądkiem.  
Omówił kolejno załączone projekty uchwał: 
1) projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie województwa na 2006 rok, 
polegających na zwiększeniu planu dochodów i wydatków o kwotę 
134.525,11 zł, pozyskaną w ramach umowy dotacji zawartej z Fundacją 
„Fundusz Współpracy” - Krajową Agencją programu Leonardo da Vinci 
i przeznaczeniu jej na realizację projektu pn.: Praktyka zawodowa 
w placówkach medycznych w Wielkiej Brytanii, 
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2) projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie województwa na 2006 rok, 
polegających na zwiększeniu planu dochodów i wydatków o kwotę 
32.000,00 zł, z tytułu zwiększenia części oświatowej subwencji ogólnej 
z budżetu państwa z przeznaczeniem na remonty związane z likwidacją szkód 
w szkołach i placówkach oświatowych wywołanych zdarzeniami losowymi, 
3) projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie województwa na 2006 rok, 
polegających na zwiększeniu planu dochodów i wydatków o kwotę 
44.473,00 zł, z tytułu zwiększenia części oświatowej subwencji ogólnej 
z budżetu państwa z przeznaczeniem na bieżące wydatki szkół i placówek 
oświatowych, 
4) projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie województwa na 2006 rok, 
polegających na zwiększeniu planu dochodów i wydatków województwa 
o kwotę 24.056,00 zł, pochodzącą ze środków Państwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych z przeznaczeniem na sfinansowanie 
kosztów obsługi zadań realizowanych przez samorząd województwa z zakresu 
rehabilitacji zawodowej i społecznej, 
5) projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie województwa na 2006 rok, 
polegających na przesunięciu między paragrafami w ramach działu i rozdziału 
na kwotę 9.100,00 zł., z przeznaczeniem na wypłatę składek na ubezpieczenia 
społeczne w Zespole Szkół Specjalnych w Czarnieckiej Górze,  
Wniósł o podjęcie uchwał przez Sejmik. 
 
Przewodniczący obrad serdecznie podziękował tym wszystkim radnym, którzy 
w imieniu Klubu znaleźli czas i wzięli udział w spotkaniu.  
 
Radny Andrzej Nowak nawiązując do wypowiedzi pana marszałka Franciszka 
Wołodźki, uwzględniając fakt, że nie funkcjonuje jeszcze Komisja Budżetu 
i Finansów poinformował, iż w dniu 24 listopada br. zebrała się Komisja 
złożona z radnych Województwa Świętokrzyskiego, której obradom 
przewodniczył. Poinformował, iż Komisja pozytywnie zaopiniowała wszystkie 
przedstawione  projekty uchwał. Notatka ze spotkania wraz z Opinią Nr Nr 1, 2,  
3, 4,  5 stanowi załącznik  nr  34 do protokołu. 
 
Przewodniczący obrad zapytał, czy są uwagi do ww. projektów uchwał? 
Uwag nie zgłoszono.  
 
Przewodniczący obrad przystąpił do przegłosowania projektów uchwał.  
Poprosił sekretarzy obrad o liczenie głosów. 
 
Zapytał, kto  z radnych  opowiada się za podjęciem uchwały w sprawie zmian 
w budżecie województwa na 2006 r. o kwotę 134.525,11 zł, kto jest przeciwny, 
kto wstrzymał się od głosowania? 
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Uchwała Nr I/10/06 ww. sprawie została podjęta przez Sejmik jednogłośnie - 27 
głosami „za” i stanowi załącznik nr 35. 
 
Zapytał, kto  z radnych  opowiada się za podjęciem uchwały w sprawie zmian 
w budżecie województwa na 2006 r. o kwotę 32.000,00 zł, kto jest przeciwny, 
kto wstrzymał się od głosowania? 
 
Uchwała Nr I/11/06 ww. sprawie została podjęta przez Sejmik jednogłośnie - 24 
głosami „za” i stanowi załącznik nr 36. 
 
Zapytał, kto  z radnych  opowiada się za podjęciem uchwały w sprawie zmian 
w budżecie województwa na 2006 r. o kwotę 44.473,00 zł,  kto jest przeciwny, 
kto wstrzymał się od głosowania? 
 
Uchwała Nr I/12/06 ww. sprawie została podjęta przez Sejmik jednogłośnie – 24 
głosami „za” i stanowi załącznik nr 37. 
  
Zapytał, kto  z radnych  opowiada się za podjęciem uchwały w sprawie zmian w 
budżecie województwa na 2006 r. o kwotę 24.056,00 zł, kto jest przeciwny, kto 
wstrzymał się od głosowania? 
 
Uchwała Nr 1/13/06 ww. sprawie została podjęta przez Sejmik jednogłośnie -  
stanowi załącznik nr 38. 
 
Zapytał, kto  z radnych  opowiada się za podjęciem uchwały w sprawie zmian w 
budżecie województwa na 2006 r. polegających na przesunięciu między 
paragrafami w ramach działu i rozdziału na kwotę 9.100,00 zł, kto jest 
przeciwny, kto wstrzymał się od głosowania? 
 
Uchwała Nr 1/14/06 ww. sprawie została podjęta przez Sejmik jednogłośnie  - 
27 głosami „za” i stanowi załącznik nr 39. 
 
Przewodniczący obrad podziękował radnym za dopełnienie aktu głosowania. 
 
Ad 14. 
Przewodniczący obrad poinformował, iż w dniu dzisiejszym dotarła 
informacja, że w Sejmiku działają następujące Kluby Radnych: 
Klub Radnych Samoobrona RP, któremu przewodniczy pani Agnieszka Szlęk,  
Klub Radnych SLD, któremu przewodniczy pan Andrzej Nowak 
Klub  Radnych PO, któremu przewodniczy pan Zdzisław Wrzałka 
Klub Radnych PiS, któremu  przewodniczy pan Marek Bogusławski 
Klub Radnych PSL, któremu przewodniczy pan Adam Jarubas. 
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Oznajmił, iż nie jest możliwe określenie w chwili obecnej terminu II sesji 
Sejmiku. Termin zostanie ustalony w porozumieniu z poszczególnymi Klubami, 
o czym radni zostaną powiadomieni i z odpowiednim wyprzedzeniem otrzymają 
zaproszenie na sesję wraz z porządkiem obrad i projektami uchwał.   
 
 
Ad 15. 
Przewodniczący obrad podziękował radnym, sekretarzom obrad, obecnym na 
sali obrad za uczestnictwo w sesji.  Ogłosił zamknięcie I sesji Sejmiku 
Województwa Świętokrzyskiego. 
 
 
 

Sekretarze obrad 
 
 
Radny  Józef Adamczak  ……………..       Radny Józef Bąk …………… 
 
 
 
 

                 Przewodniczący obrad 
 
 
Radny Województwa                                                 Przewodniczący Sejmiku 
 
    Wacław Berens                                                           Tadeusz Kowalczyk 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Protokół sporządziła: 
Barbara Chrzęszczyk 
 


